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sa stalnom mi{lju u glavi da u`i~ki
pozori{ni festival treba da bude arena
dobrog teatra, u kojoj }e se nadmetati
vrhunska gluma i valjana re`ija, zajedno
sa majstorima pera pozori{nih komada i

svim drugima koji stvaraju magiju pozori{ne
umetnosti, pristupili smo i ove godine izboru
predstava za festival.

Naravno, klju~ni kriterij bila je i u`i~ka publika,
kao i mnogi gosti festivala, jer zbog tog

temeljnog nadahnu}a koje se preliva sa
pozornice u gledali{te, zbog ~ega su ljudi tako
privr`eni teatru, pozori{te postoji ve} hiljadama
godina. Zato, u`i~ki festival ne neguje neki
poseban `anr i nije ograni~en estetskim
koncepcijama, na liniji tradicionalno – moderno,
nego jedino i neprestano poku{ava da zaista
bude dobar i da publici pru`i svake ve~eri dva
sata plemenitog u`itka. Ali, ovaj festival svake
godine ima i svoj slogan, kojim `eli da zada
intonaciju onoga {ta }e se doga|ati na pozornici i
oko nje.

Za ovogodi{nji festival izabrali smo re~enicu
Branislava Nu{i}a koja glasi Bolje je da gledamo
`ivot u pozori{tu, nego pozori{te u ̀ ivotu, jer njena
glavna misao, da je pozori{te ogledalo `ivota, kao
i da taj tragi~an, tu`an i sme{an ̀ ivot, ~esto li~i na
pozori{te – ta se misao kao nevidljiva nit provla~i
kroz mnoge od izabranih predstava.

Jedna od takvih predstava je Kore{podencija
beogradskog Zvezdara teatra, koja, uz sijaset
dobrih glumaca, pokazuje kako se obiteljske
peripetije pretvaraju u teatar, ili, Nu{i}eva
O`alo{}ena porodica iz Narodnog pozori{ta u
Beogradu, koja, uz karakteristi~an humor
slavnog komediografa, pokazuje to pozori{te u
ku}i na crnohumoran na~in, u kojem se svi
pomalo mo`emo prepoznati. Jo{ jedna
porodi~na drama dolazi iz JDP, Za{to je poludeo
gospodin R?, u vrlo modernoj re`iji Bobe Jel~i}a,
kao {to je to, u smislu druga~ijeg ~itanja klasike i
[ekspirova Ukro}ena goropadnica iz Splita, koja
puca od energije mladih glumaca i {timunga
Mediterana. Atelje 212 dolazi na festival sa
crnom komedijom Pet `ivota pretu`nog Milutina,
u kojoj je ~itava srpska historija u{la na
pozori{ne daske, a crnogorske Krvave svadbe iz
Budve (u koprodukciji sa SNP iz Novog Sada), u
re`iji verovatno najtalentiranijeg mladog
reditelja u regionu, Igora Vuka Torbice, pokazuju
da `ivot mo`e postati i krvavi teatar. Kona~no,
gleda}emo i hvaljeni Kad bi Sombor bio Holivud
somborskog Narodnog pozori{ta, predstavu koja
se, kako je naglasila pozori{na kritika, igra bez
re~i i koja publiku ostavlja bez daha i koja govori

o prvom jugoslovenskom sineasti Ernestu
Bo{njaku koji je `eleo da `ivot prenese na film i
da od Sombora napravi tvornicu pokretnih slika.
Po{tovani ljubitelji pozori{ta, nadamo se da }ete
u`ivati.

Pozori{te je ogledalo `ivota

Jugoslovenski
pozori{ni 

festival 
23. put u U`icu

od 5. do 12. novembra

Festival o ~oveku
Podsetiv{i na to da „u`i~ki festival ne neguje pose-
ban ̀ anr i da nije ograni~en estetskim koncepcija-
ma, nego je isklju~ivo odre|en kvalitetom“, Mu-
njin najavljuje da }e ove godine publika u`ivati u
humoru sa scene, u komadima razli~itih `anrova i
poetika. „Ovaj festival je uvek isti, a ipak stalno
menja lice i raspolo`enje, jer uvek sudeluje u stvar-
nom `ivotu. Festival }e se ove godine malo vi{e
smejati. Bi}e vedriji i manje tragi~an, jer postoje
vremena zabrinutosti i vremena humora. Humo-
rom se mo`e mnogo toga kazati o nama, `ivotu i
doga|ajima oko nas. @elimo da se prepoznamo u
pozori{tu, da bi nam taj pozori{ni ̀ ivot ne{to rekao
o na{em stvarnom `ivotu. Ovaj festival, pru`aju}i
se izme|u scene i `ivota, nikada nije `eleo da bilo
koga uveri u neku ideologiju, niti da upire prst u
neku drugu ideologiju, ve} umetni~kim sredstvi-
ma, kroz odabrane komade, ̀ eli da govori o dana-
{njem ~oveku, njegovim tugama i radostima“, ob-
ja{njava Munjin. Konstatuju}i da je u pro{logodi-
{njoj pozori{noj produkciji u regionu bilo dobrih
predstava, on navodi da za gostovanje na u`i~kom
festivalu one „moraju da budu i zna~ajnije, a ne sa-
mo obi~ne“, a potom objasnio da pojedine uspe-
{ne predstave ne}e gostovati iz tehni~kih razloga,
jer zahtevaju ve}u scenu od u`i~ke, kao i zbog to-
ga {to je festival ograni~en na samo sedam takmi-
~arskih komada.

Bojan Munjin
Za ovogodi{nji festival izabrali smo re~enicu
Branislava Nu{i}a koja glasi „Bolje je da
gledamo `ivot u pozori{tu nego pozori{te u
`ivotu“, jer se njena glavna misao kao
nevidljiva nit provla~i kroz mnoge od
izabranih predstava

po
ne

de
lj

ak
, 

5.
 n

ov
em

ba
r 

20
18

.



3
p o n e d e l j a k ,  5 .  n o v e m b a r  2 0 1 8 .

2

Takmi~arski PROGRAM

U`ice 
podr`ava 
festival
Tihomir Petkovi},
gradona~elnik U`ica i
predsednik Saveta JPFU

Zoran Stamatovi}, koselektor i direktor JPFU

Bez slobode nema
dobrog pozori{ta

Izlo`ba Sva lica srpskog di-
plomate Branislava Nu{i}a,
Narodna biblioteka U`ice, otva-
ranje 7. novembra u 18;

Promocija knjige Ku}a za ju-
nake Aleksandra Lala Milosa-
vljevi}a, ̂ itali{te NB, 9. novem-
bra u 18;

Promocija knjige Ve~na stvar-
nost i predavanje dr Jelene To-
dorovi}, Mala scena NP, 10. no-
vembra u 18;

Promocija knjige Muzi~ko po-
zori{te kao umetni~ka sinte-
za Svetozara Rapaji}a, Mala
scena NP, 11. novembra u 18
sati.

Izlo`ba SAD- Srbija od 1918.
do 2018. godine - diplomat-
ski i kulturni odnosi Bore Di-
mitrijevi}a i Miladina Milo{evi-
}a, Istorijski arhiv U`ice, otvara-
nje 5. novembra u 13 sati;

Izlo`ba Fotografije sa pro{lo-
godi{njeg festivala Radovana
Baje Vujovi}a, Hol NP U`ice,
otvaranje 5. novembra u 19;

Ispitna predstava Slu~aj
Harms studenata Akademije
umetnosti Novi Sad u klasi pro-
fesorki Jasne \uri~i} i Sanje Ri-
sti} Krajnov, Mala scena NP, 6.
novembra u 16;

Prate}i 
PROGRAM

ovogodi{nju selekciju, koja se prote`e
od Mediterana, preko Beograda do
Sombora, ~ine predstave koje repre-
zentuju pozori{na de{avanja na pro-
storu na kome se govori jezikom koji

razumemo. Gleda}emo `ivot na sceni, a ne po-
zori{te u `ivotu i to sa osmehom, a taj osmeh
mo`e da bude i sladak i kiseo. Sve to na pokre-
nu}e na razmi{ljanje i rasprave, jer bez mogu}-
nosti da se slobodno govori o svemu nema ni
dobrog pozori{ta – ka`e Zoran Stamatovi}, ko-
selektor i direktor Jugoslovenskog pozori{nog
festivala Bez prevoda u U`icu, i direktor Narodnog
pozori{ta U`ice.

Festival je opstao zahvaljuju}i entuzijazmu i
posve}enosti zaposlenih u NP U`ice, ali i veli-
koj podr{ci publike. Kako obja{njavate to {to
U`i~ani, unapred, nekoliko meseci pre obja-
vljene selekcije, kupuju karte za festival?

– Ne umem da objasnim ali, prakti~no, publi-
ka je izgradila u`i~ki festival. Da od po~etka nije
pokazivala ogromno interesovanje, da mu je
okrenula le|a, on bi postao besmislen. Bio bi
skup teatrologa, manjine koja se isklju~ivo bavi
pozori{tem, ili bi poku{avao da se dopadne pu-
blici. Me|utim, publika ga je u~inila dugove~-
nim, jer poku{avamo da menjamo ono {to nam
se ne dopada, da uka`emo na probleme koje na-
{e dru{tvo prolazi i da, kroz predstave i lepotu sa
scene, poka`emo bar tra~ak nade i to su premi-
se koje nas stalno vode.

Predstave koje su izabrane potvr|uju da se
festival i ove godine dopisuje sa na{im vre-
menom, odnosno da ne odustaje od svog
anga`ovanog i aktivisti~kog vi|enja sada-
{njice?

– Uvek je pitanje biti ili ne biti. Kad se opre-
delimo za biti, onda se moramo i smejati i pla-
kati, jer je i `ivot takav. Smejemo se i pla~emo i
borimo se sa dnevnostima kako bismo nastavili
da `ivimo. Nemamo unapred nekakve teorijske
postavke, ali predstave svakako moraju da budu
u skladu sa na{im vremenom. Nekad nas de{a-
vanja preteknu i budemo aktuelni, iako nismo
znali da }emo biti aktuelni, a to ko potkazuje –
`ivot pozori{te ili pozori{te `ivot staro je pitanje
i stalno se ponavlja. Ne ̀ elimo nikakvu vrstu kal-
kulacija sa sopstvenim ube|enjima i biramo ono
{to nam se u tom trenutku, po na{im kriterijumi-
ma, ~ini prikladnim, mogu}im i zasad u tome
uspevamo. Uz kvalitet, jedan od osnovnih krite-
rijuma je i aktuelnost predstava, jer ne mo`emo
da selektujemo komad koji se nikoga ne ti~e.

Osim prikazivanja reprezentativne regional-
ne produkcije, festival ima i {iri zna~aj, koji se
ogleda u poku{ajima da se uspostavi komu-

nikacija u regionu i da se obnove nekada{nje
veze na prostoru biv{e Jugoslavije. Uspeva li
da ostvari i tu ulogu?

– On je to ve} u~inio do neke mere. Nisam za-
dovoljan tom merom i ne treba biti zadovoljan
postignutim, jer se uvek mo`e vi{e i bolje. Dokle
god postoje nerazumevanja i trzavice na ovom
prostoru Balkana, a one postoje i to se svako-
dnevno dokazuje u medijima, mi }emo imati po-
sla. To je donekle i inspirativno. U dru{tvima u ko-
jima nam se ~ini da postoji apsolutna harmonija,
a koje nigde ne postoji, to je mnogo te`e. Pisci u
takvim dru{tvima nemaju dovoljno motiva da pi-
{u dela kojima bi ukazivali na probleme i potre-
bu promena i ~esto bivaju larpurlartisti, ali mi
imamo potrebu da ukazujemo na na{e proble-
me. I svi nam rado dolaze, a ove godine prvi put

}e u~estvovati HNK iz
Splita. Na{ planinski
grad, u novembru,
koji je tako daleko od
neba i ve}ih centara,
postaje srce pozori-
{nog ̀ ivota.

Bud`et od sedam
miliona dinara (od kojih je Ministarstvo kul-
ture obezbedilo tri, odnosno 400.000 manje
nego pro{le godine, a Grad U`ice je sa pro{lo-
godi{njeg iznosa od 3,3 miliona pove}alo po-
dr{ku na ~etiri miliona) izuzetno je mali za ta-
ko ambiciozan i zna~ajan festival. Kako sa ta-
ko malo novca uspevate da organizujete fe-
stival?

– Najve}i dobrotvori festivala su gledaoci koji
kupuju ulaznice, a one nisu ba{ jeftine, i time na
najbolji na~in podr`avaju festival. I dalje }emo
poku{avati da obja{njavamo i dr`avi i Gradu
zbog ~ega je on zna~ajan. Ipak, uspeli smo da pri-
vu~emo publiku iz drugih gradova, pa }e nam
svake ve~eri dolaziti grupa od 30 ljudi iz Kraljeva
koji su tako|e kupili karte, zatim iz Pljevalja i dru-
gih gradova. Sve je to mogu}e dok postoji entu-
zijazam, koji jeste osnova svega, ali nije garanci-
ja kvaliteta. S druge strane, uljuljkanost koju bi
obezbedila dr`ava ili Grad obavezuje na to da
morate da budete na nekoj liniji koja ne}e niko-
ga ljutiti, ali mi nemamo nikakvu obavezu da ne-
koga ne ljutimo, niti iko to od nas tra`i. Na{a oba-
veza je poku{amo da promenimo ne{to {to nam
se u~ini da nije dobro u kulturi i dru{tvu, a da pri
tome ostanemo na zavidnom estetskom nivou.

Za{to nema predstava iz pozori{ta ju`no od
Dunava iz Save?

– @ao mi je {to sa tog prostora nije bilo rele-
vantnih predstava da se prika`u na festivalu. Po-
ku{amo da u U`ice dovedemo festival Joakim
Vuji}, na kome se prikazuju te predstave, a orga-
nizuje ga Zajednica profesionalnih pozori{ta Srbi-
je, kako bismo mogli da se uporedimo sa drugi-
ma. Najva`nije je da mi iz pozori{ta budemo
svesni toga {ta ne znamo, kako da u~imo od bo-
ljih i kako da im se pribli`imo, a ponekad u ne-
kim stvarima i uspevamo.

De{avanja u NP Beograd
Kako komentari{ete de{avanja i protest u NP Beograd, koji uka-
zuju ne samo na stanje u toj ustanovi, nego i na {iri problem u
funkcionisanju na{ih institucija?
– Moram da priznam da nemam dovoljno informacija o tome {ta se ta~-
no de{ava. Narodno pozori{te je pionir i perjanica pozori{nog ̀ ivota u Sr-
biji, ali stalno se u njemu bune, stalno je u nekim promenama i stalno
o~ekuju nekog novog. Nadam se da }e, nakon svega, nastaviti da budu
perjanica pozori{nog `ivota u Srbiji i da }e do}i na festival, jer me je za-
tekla vest da }e mo`da {trajkovati. Ne bih voleo to da se desi, jer glum-
ci ~esto vole da ka`u da se predstave ne otkazuju ni onda kad neko od
njih ima smrtni slu~aj u porodici. Narodno pozori{te procenjujem po od-
li~nim predstavama koje se de{avaju, ne samo poslednje tri, nego ~ak
desetak godina. Te trzavice nisu od danas i ne razumem ih. Znam da po-
stoji pobuna glumaca me|u kojima su i oni koji godinama ne igraju. To
su sve ozbiljna pitanja koja moraju da se re{avaju, a nije ih lako re{iti.
Sli~nih problema ima i u drugim pozori{tima, ali NP je najistaknutije po-
zori{te i njegovi problemi su vidljiviji i glasniji u javnosti.

Zoran
Stamatovi}

Najve}i dobrotvori 
festivala su gledaoci 
koji kupuju ulaznice, 
a one nisu ba{ jeftine

puna sala tokom festivala obavezuje sve nas koji
u~estvujemo u realizaciji ove manifestacije. Obavezuje
nas njegova koncepcija, koja ga izdvaja od drugih
festivala, kao i kvalitetna selekcija sa podru~ja gde
nema jezi~kih barijera, a sve to je doprinelo da se on

visoko pozicionirao u zemlji i regionu - ka`e Tihomir Perkovi},
gradona~elnik U`ica i predsednik Saveta festivala.

Navode}i da je Grad ove godine sa 3,3 miliona pove}ao iznos
za festival na ~etiri miliona dinara, on je dodao da „za kulturu
novca nikad nije previ{e“. „Da bi ovakav festival opstajao i
odr`avao nivo kvaliteta, potrebna su ozbiljna ulaganja. Sre}a je
da entuzijazam organizatora, NP U`ice, ne jenjava, kao ni
podr{ka grada, ali i u`i~ke privrede, i nadam se da }e u
godinama koje dolaze mo}i da se izdvoji vi{e novca iz bud`eta“,
ocenio je Petkovi} i dodao da „tim festivalom, kao i drugim
manifestacijama, ali i po izdvajanjima za kulturu, U`ice zaslu`uje
epitet grad kulture“.

„U~esnicima festivala i svim gostima, u ime svih gra|ana
U`ica, `elim da odvoje malo vremena, ukoliko je to naravno
mogu}e, i da obi|u na{ grad i upoznaju se sa njegovim
kulturno-istorijskim nasle|em. U`i~koj publici, koja godinama
pokazuje koliko joj je stalo do festivala, `elim da u`iva u
ovogodi{njoj selekciji“, poru~io je Petkovi} i iskazao
zadovoljstvo {to }e veliki umetnici i ove godine biti gosti U`ica.

Tihomir
Petkovi}

Da bi ovakav festival
opstajao i odr`avao nivo

kvaliteta, potrebna su
ozbiljna ulaganja. Sre}a je

da entuzijazam
organizatora ne jenjava,

kao ni podr{ka grada, ali i
u`i~ke privrede

Kore{podencija 

Zvezdara teatar
Beograd 

(Borislav Peki}/ Gor~in
Stojanovi}) 

5. novembra u 19.30 sati

Foto: Nikola Vukeli}

O`alo{}ena
porodica 

Narodno pozori{te
Beograd 

(B. Nu{i}/ Jago{ Markovi})
7. novembra u 19.30

Foto: Vicencio Zaknic 

Kro}enje
goropadnice 

Hrvatsko narodno kazali{te
Split 

(Vilijam [ekspir/ Ivan Plazibat)
9. novembra u 19.30

Foto: Matko Biljak

Krvave svadbe 

Srpsko narodno pozori{te
Novi Sad 

Grad teatar
Budva 

(Federiko Garsija Lorka/ 
Igor Vuk Torbica)

11. novembra u 19.30;

Za{to je
poludeo
gospodin R? 
Jugoslovensko 
dramsko pozori{te
Beograd 
(Rajner Verner Fasbinder/
Bobo Jel~i})
8. novembra u 19.30

Foto: Maja Medi}

Pet `ivota
pretu`nog
Milutina
Atelje 212
Beograd 
(Milena Markovi}/
Aleksandra Milavi} Dejvis)
10. novembra u 19.30

Strah i beda
Tre}eg rajha 
Narodno pozori{te Pri{tina 
u Gra~anici 
(Bertolt Breht/ 
Slobodan Skerli})
12. novembra u 19.30 sati
u ~ast nagra|enih.

Kad bi Sombor
bio Holivud 
Narodno pozori{te
Sombor 
(autorski projekt 
Kokana Mladenovi}a) 
6. novembra u 19.30

Foto: Sini{a Trifunovi}
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Posebno izdanje lista Danas posve}eno 23. Jugoslovenskom pozori{nom festivalu u U`icu
Urednik Dragan Sto{i} l Tekstovi i fotografije Nenad Kova~evi} l Obrada fotografija Stanislav Milojkovi} l Korektura Marjana Stevanovi} l Prelom Zoran Spahi}

pozori{te je jedno od retkih mesta gde se
~ovek mo`e osetiti dobro i biti svestan
da neko, direktno ili indirektno,
razmi{lja o njegovim problemima.
Mo`da je to danas i jedino uto~i{te za

sve gubitnike tranzicije, koji su svoje stavove
izgradili na sistemu vrednosti u ~ijem je sredi{tu
~ovek. Pozori{te je mo`da i jedino mesto gde se i
dalje neguju ljudskost i lepota – ka`e mr Nemanja
Rankovi}, umetni~ki direktor festivala i NP U`ice.

– NP U`ice i festival se trude da svojim
repertoarima ne nude pozori{te koje je samo
zabava, ve} da gledaocima pro{iruju vidike, da ih
oplemene, ali i da im olak{aju probleme i

pomognu da bolje razumeju sebe i svet oko sebe.
Ne mislim da pozori{te mo`e u~initi svet boljim,
ali trudimo se da na{e pozori{te bude mesto
savremene umetni~ke kreacije i da korespondira
sa vremenom u kome `ivimo. Predstave koje
}emo gledati ove godine, tako|e }e odra`avati
na{u stvarnost i na{u `elju da gledaocima
pru`imo, bar, tragove plemenitosti i optimizma –
dodaje sagovornik Danasa.

Njegovim dolaskom na mesto umetni~kog
direktora, selekcija je, osim predstava iz Srbije i
Crne Gore, obuhvatila i pozori{nu produkciju iz
Hrvatske i Bosne i Hercegovine, a pre nekoliko
godina je gostovala i sjajna neverbalna predstava
Kad sam bio mrtav ljubljanskog Slovenskog
narodnog gledali{~a.

Kako biste ocenili
pro{logodi{nju pozori{nu
produkciju u Srbiji i regionu?

– Uprkos raznim neda}ama u
srpskom teatru, entuzijazam i trud
na{ih stvaralaca ne jenjava. ^ini
mi se da je doma}a produkcija
pove}ana i da je iz tog kvantiteta
proistekao i kvalitet. Doma}a
produkcija je imala vi{e sre}e da
se sa ve}im brojem predstava na|e u
ovogodi{njoj selekciji. [to se ti~e predstava u
regionu, ponuda je bila raznolika. Poseban utisak
na mene je ostavila predstava Ono {to nedostaje
(Tomislav Zajec/ Selma Spahi}), a razmi{ljali smo
o tome da u selekciju uvrstimo komad ^rna mati
zemlja (Kristijan Novak/ Dora Ru`djak Podolski) u
izvo|enju Zagreba~kog kazali{ta mladih, koji je na
ovogodi{njem Sterijinom pozorju osvojio
nagradu publike. Nisam u dovoljnoj meri pratio
pozori{na de{avanja ove godine u BiH i ne bih
mogao da ih komentari{em. Ipak, uo~ljiva je
tendencija u regionu da se pozori{te vra}a
narativnom tekstu, sudbinama malih ljudi,
ukazuje na problem odnosa prema kulturi,
otu|enje pojedinca i dehumanizaciji dru{tva.

U kojoj meri ovogodi{nji festivalski program
sadr`i presek kvaliteta pozori{ne produkcije u
pro{loj godini u regionu, a koliko je on
autorsko delo selektora?

– Svaka selekcija je ujedno i autorsko delo koje
nastaje u skladu sa jasnim konceptom festivala, ~iji

je cilj da ugosti najbolje predstave po oceni
selektora. Njegova koncepcija nije utemeljena na
formuli malo tuge, malo smeha, ve} je u pitanju
festival koji uvodi savremene poetike, visoke
estetske domete i scenske izraze, koji komuniciraju
sa stvarno{}u i koji su, svakako, teatrolo{ki
relevantni. Imali smo prilike na ranijim festivalima
da gledamo predstave koje su odu{evile publiku,
oko nekih su se danima lomila koplja, a bilo je i
onih koje je publika napu{tala. Ipak, o svima njima
se raspravljalo, tako da su i eventualni proma{aji
bili zna~ajni za sam festival, jer su izo{travali
pozori{ne senzore, kako publike, tako i stru~ne
javnosti, pa i organizatora. Sve to je bilo u dobroj
nameri da festival bude bolji. Kao i ranijih godina,
selekcija je rezultat godi{njeg promi{ljanja
selektora i predstavlja najbolji i najrealniji presek sa
kojim sam, kao umetni~ki direktor, nekad vi{e, a
nekad manje zadovoljan, ali dosad nisam imao
razlog za osporavanje odabranih predstava. Na{
festival je jasno koncipiran i smatram da je ovo
najbolji izbor i apsolutno ga podr`avam.

Da li su selektori slobodni u izboru
takmi~arskih predstava, odnosno da li je
njihov izbor ograni~en bilo ~ime?

– Regionalna selekcija ne zasniva se na izboru
po klju~u, ve} je mogu}nost za ukr{tanje razli~itih
poetika, njihovo sinergijsko delovanje na ~itav
festival. Po propozicijama, na festivalu se
prikazuje sedam predstava, ali bilo je izuzetaka
kad je u program bila uvr{}ena jedna predstava
vi{e, ali uz veoma jake argumente selektora.
Festival se trudi i da selektovane predstave
polemi{u sa problemima koji nas ti{te, da nastaju
od `ive energije iz ~ega proizilazi nova i sve`a
estetika i anga`ovanost. Trudimo se da
materijalna, moralna i duhovna kriza ne bude
ograni~enje za razvoj teatarske umetnosti, ve}
podsticaj i zalaganje za neku bolju stvarnost. Ne

te`imo po svaku cenu za onim {to je
novo, jer novo ne zna~i i dobro. To
su razli~ite kategorije i trudimo se
da selektovane predstave
opravdano uvode nove pozori{ne
jezike.

Festival je nastao u dr`avi koja je
menjala i granice i nazive, ali je
zadr`ao prefiks „jugoslovenski“ i
sebe dodatno legitimisao kao
festival „Bez prevoda“. Zbog ~ega

je va`no da se zadr`i ta odrednica, koja nema
samo geografsko zna~enje?

– Besmisleno bi bilo menjati naziv i stideti se
zajedni~ke pro{losti. Festival je nastao u Jugoslaviji,
koju su u tom trenutku ~inile Srbija i Crna Gora.
Smatrao sam da festival te{ko mo`e da opstane i
da se razvija, ako postanemo sami sebi dovoljni i
ako se u{u{kamo u tako malom prostoru. Iz
potrebe da se u`i~koj publici pru`i uvid u
pozori{nu produkciju i van sopstvenog atara,
nastala je ideja da se festival otvori ka prostorima
zajedni~kog kulturnog nasle|a, uz jo{ jednu
zajedni~ku sponu – sli~an ili isti jezik, za koji nam
nije potreban prevod. U tom trenutku, i u tom
okru`enju, teatar je ostao mononacionalan, ta~nije
monokulturalan. Verovatno je suvi{no govoriti o
tome da pozori{te ima stvarni smisao samo onda
kad se ljudi razli~itih iskustava, pogleda i razli~itih
kultura sastaju, udru`uju i rade zajedni~ke
projekte. Sve to je ukazivalo na neophodnost da se
razvije takav koncept festivala, koji izgra|uje i
reafirmi{e poverenje u regionu i nudi uvid u
regionalnu pozori{nu produkciju.

Ljudskost i
lepota u
pozori{tu
Nemanja Rankovi}, umetni~ki direktor JPFU i NP U`ice

Premijera
U NP U`ice je u toku priprema komada Ali grad me
je {titio, autorke Tanje [ljivar, koji re`ira Bojan \or-
|ev, a koji, kroz protest gra|ana 2015. na dan
otvaranja nebodera, odnosno zgrade Centralne
evropske banke u Frankfurtu, propituje vrednosti
modernog kapitalizma i njegovog odnosa prema
ljudima. „Premijerno izvo|enje planirali smo po-
lovinom decembra, a na{ projekat su podr`ali Grad
U`ice i Ministarstvo kulture“, naveo je Rankovi}.
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@iri i nagrade
Stru~ni ̀ iri ~ine Lenka Udovi~ki – rediteljka i pred-
sednica `irija (Rijeka), Dragana Varagi} – glumica
(Beograd), Slobodan Obradovi} – dramaturg (Be-
ograd), Dario Hajraj~ek – reditelj (Zagreb) i Janko
Ljumovi} – producent (Podgorica), dodeli}e na-
grade koje nose naziv Ardalion, po hri{}anskom
svecu i za{titniku glumaca. Oni }e dodeliti ukupno
devet nagrada – za najbolju predstavu, re`iju, mu-
{ku i `ensku ulogu, scenografiju, kostimografiju,
epozodnu ulogu, za najboljeg mladog glumca i
specijalnu nagradu. I publika }e glasati tako {to }e
svake ve~eri, nakon izvo|enja predstava, ocenjiva-
ti igru glumaca ocenama od jedan do pet.

Nemanja
Rankovi}

Regionalna selekcija 
ne zasniva se na izboru 

„po klju~u“, ve} je
mogu}nost za ukr{tanje

razli~itih poetika, njihovo
sinergijsko delovanje 

na ~itav festival


